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GLASiLO KOLEKTIVA PODJETJA »GRAD IS«

SPREJET JE STATUT P
Delavski svet podjetja je na svečani seji dne 10. 

1. 1964 sprejel in potrdil statut podjetja.
Predsednik delavskega sveta Vinko Vajt je pred 

potrditvijo dejal, da je to zgodovinski dogodek pod
jetja »Gradis«. Statut je postal zakon, na osnovi ka
terega bo postalo delavsko samoupravljanje še večja 
in bolj demokratična oblika oblasti vseli delavcev v 
podjetju. To je potrdila tudi obširna razprava in 
verjetno je bila to doslej sploh največja mobilizacija 
naprednih misli v tem, kako urediti odnose v kolek
tivu, ki zajema skoraj pol Slovenije. Podjetje zapo

sluje preko 5200 delavcev in dela na 61 krajih Slo
venije. V organih upravljanja in raznih komisijah 
sodeluje preko 750 članov kolektiva, zato je sprejetje 
tega samoupravnega akta tako velikega pomena.

Izredno pomembna v statutu je tudi konkretiza
cija pravic in dolžnosti, ker je to pogoj za uresniče
vanje zahtev po poglabljanju samoupravljanja, ki 
je kot možnost razgrnjeno pred slehernega delavca. 
Vsi skupaj pa smo dolžni skrbeti za realizacijo načel, 
ki smo jih pravkar sprejeli, ter s tem dokazali veliko 
zavest kolektiva. L. C.

Nagrajevanje strokovnega kadra po delu in ocenjevanje

V našem podjetju smo imeli pred leti v veljavi sistem 
ocenjevanja za delavce na vseh tistih delovnih mestih, kjer 
učinek dela ni bilo mogoče bodisi individualno bodisi sku
pinsko drugače zasledovati. Pozneje je bil z decentraliza
cijo delitve osebnih dohodkov in uvedbo obračunov po 
ekonomskih enotah ta sistem opuščen, ker naj hi nagraje
vanje po obračunskih enotah le-tega nadomestilo in posta
vilo na bolj objektivne osnove.

Tedanji sistem je imel kot sicer 
vsak sistem določene napake. Glav
ni očitek je bil, da so bili nekateri 
kriteriji ocenjevanja preveč subjek
tivni. Po tedanjem sistemu je bilo 
nagrajevano razmeroma zelo veliko 
delavcev (ca. 800 oseb), in je bilo 
zaradi tega cesto potrebno poseči 
po čisto subjektivnih kriterijih. Od 
osebnega mnenja ocenjevalca je bi
lo odvisno, če je nekdo dobil nagra
do ali ne. Zato je bila najbrž prav 
širina, katero je ocenjevanje takrat 
zajelo, glavni razlog za te ali one 
pomanjkljivosti takratnega sistema.

Zdaj, ko je vse to že precej daleč 
za nami, lahko bolj objektivno pre
sodimo dobre in slabe strani siste
ma. Opažamo, da zdaj tehnični in 
drugi strokovni kadri nimajo prave 
stimulacije, da bi si bolj prizade
vali za izboljšanje organizacije de
la, kvalitete izdelkov, za večjo teh
nično varnost, za izkoriščanje pro
izvodnih sredstev, izpolnjevanje po
godb in operativnih planov itd. Na
grajevanje po obračunskih enotah 
te stimulacije ni zagotovilo. Na
sprotno, prav težnja, da bi bil me
sečni obračun uspešen, je povzročila 
vrsto netočnosti v obračunih. Tudi 
vse bolj številne spodrsljaje glede 
kvalitete vsaj deloma lahko pripiše
mo temu. Lanski rezultati so to jasno 
pokazali. Zato je nastala potreba, 
da bi to stimulacijo zagotovili po
leg mesečnega obračuna po obra
čunskih enotah in tudi prav zaradi 
njega. Zato je razumljivo, da ho
čemo izkoristiti pozitivne izkušnje 
nagrajevanja na podlagi ocenjeva
nja, ki smo ga imeli pred leti, ob
enem pa se izogniti vsemu tistemu, 
kar je takrat bilo narobe.

S Tudi strokovnim kadrom 
zaslužek po delu

NASE ČESTITKE
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CENTRALNI DELAVSKI SVET IN UPRAVNI ODBOR, 
CENTRALA PODJETJA, OSREDNJA VODSTVA 
DRUŽBENIH ORGANIZACIJ PODJETJA 
IN UREDNIŠTVO

100 milijeniv za izi
Delavski svet podjetja je na 19. redni seji sklenil, 

'da se za potrebe izobraževanja strokovnih kadrov 
določi 2,5% iz dohodka podjetja, kar znaša okrog 
lOO milijonov dinarjev.

S tem sklepom so organi delavskega samouprav
ljanja v celoti podprli in omogočili centru za Izobra
ževanje široke možnosti izobraževanja strokovnih 
kadrov. Vzporedno s prizadevanjem, da se v letoš
njem letu vključi v. izobraževanje čimveč delavcev 
iz neposredne proizvodnje, borno občutno povečali
Judi število štipendistov. Sredstva, namenjena za izo
braževanje, smo razporedili v glavnem takole:

— za štipendije, delovodske šole
in razne šolnine.................................... 36,694.200

— družbeno politično-ekonomsko
izobraževanje.......................................... 3,970.000

— strokovno dopolnilno izobraževanje 3,480.000

— izobraževanje na delovnem mestu 
za gradnjo srednje gradbene
šole v Ljubljani

9,210.000

40,000.000

Graditev osnovnega in enotnega sistema izobra
ževanja kadrov bo ornoločilo načrtno vodenje kadrov
ske politike v podjetju. Seveda pa bomo morali pri 
teh sredstvih bolj skrbno in načrtno izbirati mlajše 
in starejše perspektiv ne kadre ter jih tudi z gmotno 
in moralno podporo pravilno podpirati. Istočasno z 
utrjevanjem delavskega samoupravljanja bomo stalno 
dvigali strokovno in družbeno politično raven naših 
delavcev ter s tem tudi produktivnost dela. Zato se 
nam bodo tudi vložena sredstva, pa naj bodo še tako 
visoka, 100% obrestovala.

Ko sta upravni odbor in delavski 
svet podjetja februarja razpravlja
la o nalogah, ki čakajo strokovne 
kadre v zvezi z dvigom minimalnih 
osebnih dohodkov na 25.000 din, sta 
sklenila, da je treba na vseh eno
tah vpeljati nagrajevanje strokov
nega kadra v odvisnosti od uspeš
nosti njihovega dela.

V podjetju je v veljavi pravilnik 
o nagrajevanju strokovnega kadra 
po delu, vendar je ta pravilnik le 
nekak okvir za pravilnike poslov
nih enot in se zaenkrat uporablja 
le za centralo podjetja. Gre torej 
za dopolnitev in razširitev tega pra
vilnika na celotno podjetje in na 
vse enote, pri čemer je pa seveda 
najti skladnost z načelom, da je 
delitev osebnih dohodkov pri nas 
decentralizirana na poslovne enote.

Tak popravljen pravilnik bi bil 
lahko uveljavljen do srede leta in 
bi bilo ob polletju možno izplače
vati tudi osebne prejemke na nje- 

(Nadaljevanje na 2. strani)



Jubilej, ki ga je 
vredno omeniti

Dne 17. maja se bo srečal z Abra
hamom naš komercialni direktor 
ing. Janez Gričar.

Rodil se je 17. maja 1914 v Ljub
ljani in tam obiskoval vse šole do 
vključno diplome na .gradbenem 
oddelku tehnične fakultete. Diplo
miral je maja 1937, torej natanko 
pred 27 leti (po novem zakonu o po
kojninskem zavarovanju ima še 13 
let do polne pokojnine). Kmalu po 
diplomi se je zaposlil pri takratni 
stavbni družbi, nato pa na tehnič
nem oddelku mestne občine v Ljub
ljani. Meri narodnoosvobodilno bor
bo je bil v naprednih vrstah. Maja 
1945 ga najdemo pri direkciji grad
benih podjetij Slovenije, to je pred
hodniku Gradisa. Nekaj časa je bil 
na zavarovalnih delili Ljubeljskega 
predora, nato je vodil gradbeno 
vodstvo Celje. Pozneje je bil pre
meščen na ministrstvo za gradnjo 
LRS. od tam na glavno direkcijo 
industrije ■ gradbenega materiala 
LRS itd. 1. aprila 1962 se je zopet 
vrnil k podjetju »Gradis«, kjer je 
kmalu za tem sprejel mesto komer
cialnega direktorja.

Tovariša Gričarja poznamo kot 
discipliniranega in natančnega člo
veka in dobrega tovariša. Glavni 
njegov »hoby« je delo, saj ga lah
ko skoraj vsako popoldne dobimo v 
pisarni. (Le ob nedeljah nam rad 
uide na morje.) •

Ob njegovem jubileju mu iskreno 
čestitamo ter kličemo —ang. Gričar 
še na mnoga leta!

Strelci in pol
Občni zbor SD Gradis GV. 

Ljubljana

Na našem občnem zboru je bilo 
ugotovljeno, da se v našem listu 
»Gradisov vestnik« vse premalo pi
še o športu, ki je v našem podjetju 
kot celoti precej razvit.

Mislim, da se moramo zavedati, 
da je športna dejavnost v naši so
cialistični domovini važen faktor 
krepitve moči delovnih ljudi, po
sebno pa mladine, med katero je 
tudi strelstvo ena od glavnih panog, 
ki utrjujejo moč in obrambo naše 
domovine.

Ko smo na našem občnem zboru 
omenili delo naše strelske družine, 
smo ugotovili, da smo v letu 1963 
imeli nekatere vidne uspehe, kot 
npr. I. mesto na Gradisovih športnih 
igrah in II. mesto ženske. Na mla
dinskem športnem dnevu si je naša 
ekipa priborila prvo mesto. Na 
športnem dnevu gradbincev so bili 
trije naši člani, ki so zasedli prvo 
mesto.

V okrajnem merilu smo dosegli 
zelo dobre rezultate, večkrat seve
da bi bili rezultati boljši, ko bi bilo 
več časa in volje.

Nekaj besed bi povedal na račun 
naše sindikalne podružnice, ki nam 
je pomagala moralno in materialno 
ter organizirala nekatera tekmova
nja kot npr. za dan žena in dan 
JLA.

Zdaj imamo 65 članov in mladin
cev, od tega 5 žensk; 12 članov je 
starih od 40 do 55 let in so samo 
podporni člani, ki nam dajo največ 
moralne pomoči.

Na našem občnem zboru je bilo 
predlagano, da bi nas v bližnji pri
hodnosti obiskal kakšen novinar 
ter videl, kakšno je vzdušje naših 
članov ter se sam prepriča! o de
lavnosti SD.

Drago Janušič

Iz vojske pišejo
Že sedem mesecev se nahajam na 

odslužitvi vojaškega roka, vendar 
našega podjetja še nisem pozabil. 
Imam se dobro in tudi vojaškega 
življenja sem se že privadil. Želel 
bi dobivati naš časopis ter tako de
liti radosti nad doseženimi uspehi z 
vami. Po odslužitvi vojaškega roka 
želim zopet postati član vašega ko
lektiva.

Tovariško pozdravljam vse člane 
kolektiva.

Ivan Leskovar 
V.P. 7640/9 
Klana kod Rijeke

Marja« Fras,
novi šel FE Kranj

Upravni odbor podjetja je na zad
nji seji imenoval za novega šefa 
poslovne enote Kranj Marjana Fra
sa, višjega gradbenega tehnika.

Tov. Fras, se je rodil leta 1919 v 
Gorenji vasi v Poljanski dolini. 
Študiral je v Ljubljani. Pri podjet
ju je nastopil službo leta 1947. De
lal je v operativi na gradbiščih v 
Medvodah. Kranju in Šentpetru v 
Savinjski dolini kot sektorski vodja. 
Od 1949 dalje je bil zaposlen na cen
trali v tehničnem, kalkulacijskem 
in konstrukcijskem oddelku, vse do 
leta 1958. Kot projektant pa je de
lal v Biroju za študij in razvoj do 
16. marca 1964, ko je prevzel de
lovno mesto šefa poslovne enote 
K ra n j.

Tov. Fras je star gradisovec, do
ber in vesten delavec. Na novem 
delovnem mestu mu želimo mnogo 
uspeha.

Zahvala
Ob britki in nenadomestljivi iz

gubi našega moža in očeta Alojza 
Peternela se zahvaljujemo na venec 
sindikalni podružnici kolektiva SPO 
»Gradis« Ljubljana in članom ko
lektiva. ki so izrekli sožalje in so
čutje na zadnji poti našega nepo
zabnega moža in očeta.

Peternelovi

Vinko Zvonarek piše iz Go
ričan pri Medvodah

Tudi mi se moramo oglasiti, da 
bodo naši člani kolektiva vedeli, da 
tudi v Goričanah živi majhen del 
članov kolektiva našega velikega 
podjetja. Tu gradimo glavni objekt 
tovarne celuloze. Delo nam gre kar 
dobro naprej. Končali smo že na- 
naslednje objekte: kislinske stolpe, 
kislinske kadi, piritno peč, skladi
šče, sortacijo, belilnico itd. Trenut
no sicer nimamo kakšnega večjega 
objekta, vse pa kaže, da bo treba 
tovarno še nadalje razširiti.

Že iz teh podatkov je videti, da 
tudi mi s hitrim tempom napredu
jemo. Tudi investitorji so z nami 
zadovoljni.

Imamo se kar dobro, vse poteka 
v redu, le naš bivši kadrovski od
delek v Zalogu premalo skrbi za 
nas delavce. Tako se je zgodilo, da 
so me kljub temu, da sem bil ves 
čas zaposlen, odjavili na socialnem 
zavarovanju. Tako sem izgubil pra
vico do podpore za opremo novoro
jenčka. Zaradi teh nepravilnosti 
sem imel mnogo potov, preden sem 
zadevo uredil. Želeli bi, ko že govo- 
vorimo o skrbi za delovnega člove
ka, da se tudi za nas bolj skrbi. Po
znam tudi primere, ko nekateri to
variši že delajo po več dni, in še 
vedno niso prijavljeni.

Oprostite, če sem kaj narobe na
pisal, končno pa je bilo na sindi
kalnem sestanku rečeno, naj tudi 
mi delavci več pišemo v naše gla
silo.

Lepo pozdravljam vse člane ko
lektiva

Vinko Zvonarek

Ob jubileja
ALEKSANDRA
KOVARNEKA

Naši jubilanti
Ta mesec bodo izpolnili 50 let na

ši sodelavci: Ivan Golob (25. maja) 
in Ferdo Javornik (18. maja) iz PE 
Maribor. Julka Kozina (21. maja) in 
Stevan Popovič (6. maja) iz PE Je
senice ter Ivan Jagodič (29. maja) 
iz Škofje Loke.

Dne 6. aprila 1964 je dopolnil 50 
leto življenja orodjar v poslovni 
enoti v KO Ljubljana tov. Aleksan
der Kovarnek.

Rojen v Oršavi, v LR Romuniji, 
je po drugi svetovni vojni ostal v 
Jugoslaviji, kjer se je že 25. 
avgusta 1945 zaposlil pri Direkciji 
gradbenih podjetijj Slovenije — v 
mehanični delavnici GRADIS na 
Celovški cesti in je tako član naše
ga kolektiva že od prvega dne. Je 
dober in discipliniran sodelavec in 
iskren tovariš.

K življenjskemu jubileju mu iz 
vsega srca čestitajo sodelavci in 
uprava kovinskih obraitov! Čestit

kam se pridružujemo tudi mi.

Pripadnost podjetju
L z roka slabe produktivnosti in 

fluktuacije iščemo ponavadi tam, 
kjer jih ni Premalo razpravljamo o 
tem, zakaj delavci zapuščajo delo.

Delavec mora vedeti, da ni samo

NAGRAJEVANJA NAPREJ NA IZKUŠNJAH
(Nadaljevanje s 1. strani)
govi osnovi, seveda, če ga bo DS 
sprejel.

Predvideva se torej, da bi po za
ključku prvega polletja, to je v ju
liju, tako ocenitev izvedli. Da pa bi 
bilo takrat v sistemu čimmanj na
pak in da bi bili prizadeti pravo
časno obveščeni o tem. je bilo po 
sklepu UO v drugi polovici aprila 
poizkusno ocenjevanje vseh osnov
nih organizacijskih enot gradbene 
operative, v poslovnih enotah grad
bene operative in strojno-promet- 
nem obratu.

® Kriteriji za nagrajeva
nje

Zaradi boljšega razumevanja naj 
navedem kriterije, po katerih je 
bilo izvršeno ocenjevanje osnovnih 
enot gradbene operative (sektorjev, 
obračunskih enot):

Izpolnjevanje pogodbenih rokov 
— Kriterij zajema izpolnjevanje 
pogodbenih rokov oziroma rokov 
operativnega (terminskega) plana. 
Ocenjevanje izvrši operativna služ
ba centrale s šefom poslovne enote.

Obseg dela — Kriterij zajema 
obseg dela, ki je posameznemu sek
torju naložen. Obseg se izraža v 
vrednosti realizacije v obravnava
nem razdobju in upošteva vrsto 
gradnje, število tehničnih kadrov in 
podobne pogoje. Tako izražena vred
nost se primerja z normiranim ob
segom.

Ocenitev izvrši operativna služba 
centrale skupaj s šefom poslovne 
enote.

Organizacija — Kriterij zajema 
organizacijsko urejenost in poslov
nost sektorja, kot so: operativni 
plan in ažurnost spremljanja, izko
riščanje mehanizacije, pravočasnost 
naročanja in odpovedovanja strojev,
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število m kvalifikacijski sestav de
lavstva, ukrepi za delo v zimi, dež
ju in pod., urejenost proizvodnje 
betona, tesališča in drugih delovišč, 
splošni red na gradbišču, velikost 
zalog in njih upravičenost, ureje
nost odnosov s kooperanti, mesečni 
obračun itd.

Ocenitev izvrši operativna služba 
centrale, upoštevajoč mnenje drugih 
služb centrale in poslovne enote.

Kvaliteta izdelka — Kriterij zaje
ma kvaliteto betonov, zidarskih del, 
tesarskih del, obrtniških in ostalih 
del, kjer se zahteva kvaliteta. Po
samezna dela in njih kvaliteto je 
na primeren način združiti v skup
no poprečno oceno.

Ocenjevanje izvrši oddelek za 
kvaliteto pri centrali na podlagi 
svoje evidence in kontrolnih obho
dov.

Higiensko-fehnična varnost —
Kriterij obsega področje HTV služ
be, vključno nastavitene in pre
hrambene pogoje delavcev, kolikor 
spadajo pod pristojnost sektorja.

Ocenjevanje izvrši HTV služba 
centrale na podlagi svoje evidence 
in kontrolnih obhodov.

Obračunavanje del — Kriterij za
jema pravočasnost in natančnost iz
stavljanja mesečnih situacij in osta
lih obračunskih dokumentov. Pri 
dobri obračunski službi mora biti 
odnos med mesečno realizacijo in 
porabljenimi urami pod enakimi 
pogoji stalen in s tendenco navzgor. 
Mesečna nihanja so čim manjša. 
Kriterij obsega tudi ažurnost obra
čunskih dokumentov (gradbena 
knjiga). Za vse presežke mora ob
stajati soglasje nadzornega, odbora. 
Kriterij lahko zajema tudi mesečne 
obračune stroškov.

Ocenjevanje izvrši planski od
delek centrale s komercialnim še
fom PE.

Finančni uspeh oziroma dohodek

na zaposlenega nad normiranim — 
Pri ocenjevanju finančnega uspeha 
je upoštevati ugodne ali neugodne 
komercialne pogoje, pod katerimi 
so prodajne cene določene.

Za sektorje je ta kriterij upošte- 
vatil e tedaj, če je zagotovljena za
nesljivost obračuna. Kolikor oce
njevanje po tein kriteriju ni iz
vedljivo. naj se uvede kriterij »pro
duktivnost« ali podobno,

Oceno izvrši finančna in komer
cialna služba centrale skupaj s ko
mercialnimi šefi poslovnih enot.

Poslovne enote so ocenjene na 
podlagi poprečij ocen osnovnih enot 
in še posebnih kriterijev, ki veljajo 
zanje. Strojno-prometni obrat je 
ocenjen na podlagi vrste kriterijev, 
od katerih so najvažnejši: izvršitev 
mesečnih planov eksploatacije me
hanizacije in trimesečnega plana 
vzdrževanja.

Odločeno je, da se je pri ocenje
vanju držati nekaterih načel, ki'naj 
zagotovijo čimmanj napak v siste
mu. in sicer:

1. kjer je le možno, naj bodo oce
ne odvisne od objektivnih številčnih 
pokazovalcev enote;

2. kjer to ni mogoče, se ocenjuje 
po kriteriju z ocenami od 1—4. vna
prej pa morajo biti znani in določe
ni pogoji, pod katerimi se določena 
ocena doseže;

3. če po kakšnem kriteriju na 
kakšni enoti ocenjevanje z zadovo
ljivo natančnostjo ni možno, se oce
nitev ne izvrši. Zato seveda ne more 
biti nobene nagrade na tej osnovi;

4. kolikšna je nagrada za določe
no oceno, bo predpisal pravilnik.

© Nagrada v obliki točk
V načelu naj bi vsaka ocena dala 

določeno število točk, s katerimi 
prizadeti participira pri delitvi oseb

nega dohodka. Vsak delavec podjet
ja ima za določeno delovno mesto 
določeno število točk. Pri slabih 
ocenah sc to število zmanjšuje, pri 
dobrih pa povečuje.

5. Vsak delavec je sicer lahko 
nagrajevan po tem sistemu, vendar 
šele tedaj, ko se najdejo zadovolji
vi kriteriji in zagotovi možnost čim
bolj objektivnega ocenjevanja po 
teh kriterijih. Nikakor ne bi bilo 
prav, če bi šli preveč na široko in če 
bi zagazili v poenostavljanje, kajti 
povzročili bi številne napake, hkra
ti pa bi diskreditirali sistem.

Načelno je gotovo povsem pravil
no, da tis-ti, ki poslujejo tako slabo, 
da so ocenjeni negativno, izgube 
nekaj osebnega dohodka, ki bi ga 
brez ocenjevanja sicer prejemali. 
Vendar, namen nagrajevanja po 
ocenah je predvsem v tem, da bi 
preko stimulativnega nagrajevanja 
stvari izboljšali, osebne dohodke za 
to odgovornih oseb pa povečali. Na
ši strokovni kadri so tako obreme
njeni z delom, da nekaj spodrslja
jev v celoti še ne bo vplivalo tako 
močno, da bi ti kadri v poprečju 
s tem sistemom dobili manj kot si
cer. Kadrovski problem na grad
biščih je tako pereč, da je treba z 
boljšim in ustreznejšim nagrajeva
njem pritegniti na teren tudi nove 
ljudi, __

Končni rezultat prizadevanj stro
kovnih kadrov je boljši uspeli pod
jetja, s tem pa tudi večji dohodek 
za vse zaposlene. Če na kakšnem 
delovnem mestu ne bomo mogli naj
ti primernega načina za stimulacijo, 
je to slabost sistema, vendar pa ne 
razlog, da stimulacije ne uvedemo 
tam. kjer je danes najbolj nujna. 
Tudi ta sistem seveda ne bo brez 
vseh pomanjkljivosti. Naloga vseh 
in v interesu vseh pa je izdelati in 
stalno izpopolnjevati sistem tako, 
da bo v resnici stimulativen.

za delo v kolektivu, ampak se mora 
vživeti o kolektiv in biti eno z njim.

Tudi kolektiv ne sme biti ravno
dušen do njega. Da pa delavca pri
tegnemo na kolektiv, mu moramo 
nuditi dobre pogoje. Ni vseeno, če 
delavec dela na delovnem mestu, ki 
mu ni kos po sili razmer, in ne za
služi tistega, kar bi na drugem de
lovnem mestu, kjer lahko pokaže 
svoje sposobnosti. Oceniti ga mora
mo objektivno, ker sicer se čuti pri
zadetega.

Medsebojni odnosi morajo biti do
bri in brez razlik. Splošna skrb, ka
kor skrb za hrano, stanovanje, soci
alno službo, skrb za kulturno rast, 
ne sme biti zadnja. Mogoče je prav 
taka pomanjkljiva skrb vzrok velike 
fluktuacije.

Samo dobri pogoji dela in zani
manje za delavca ga pritegnejo o 
kolektiv, le tedaj se čuti eno z njim.

Ni mu vseeno, kaj drugi mislijo 
in govorijo n kolektivu, kateremu 
pripada. Od tega je tudi odvisen 
uspeh podjetja. Da pa bi delavca na 
kolektiv res pritegnili, je nujno, da 
v okviru organizacije v podjetju pri
tegnemo delavca v njen krog. Ako 
se bo delavec organizacijsko, kultur
no in športno udejstvoval, bo gotovo 
postal bolj navezan na podjetje, ka
kor če bi ostal pri tem pasiven. To 
posebno velja za mlade delavce, ki 
odhajajo na odslužitev vojaškega 
roka.

Kolektivno vez krepijo razni na
stopi in izleti, s katerimi dosežemo 
dvojni namen: kulturni in zabavni. 
Lepo bi učinkovale razne interne 
prireditve ob upokojitvah članov 
kolektiva. Ugodno vpliva tudi obisk 
članov kolektiva d bolnicah in na 
domu. Vse te stvari navežejo delav
ca na podjetje.

Vsekakor je velika vez med člani 
kolektiva glasilo, ki na najbolj na
zoren način prikazuje uspehe in ne
uspehe vseh enot.

Navezanost članov na kolektiv bo
mo izkoristili s tem. da bomo delili 
štipendije otrokom, katerih člani de
lajo o kolektivu Pri tem moramo 
paziti ali so sposobni ali ne.

Če bomo delavcu omogočili vse to, 
se bo vživel v kolektiv in bo čutit 
pripadnost k njemu.

Marija Lisjak



Od Sarajeva do Mostarja
Delegacija sindikalnega odbora podjetja je vrnila obisk članom kolektiva gradbe

nega podjetja Vranica iz Sarajeva

Po čudnem naključju se je 14 gradisovcev v krogu tovarišev 
iz gradbenega podjetja »Vranica« iz Sarajeva okrog 6. ure zjutraj 
znašlo ob izviru Bosne. Vzrok tega obiska je intimna zadeva vseh 
udeležencev »strokovne« ekskurzije ter tovarišev, ki so bili tu 
že prejšnji dan.

Dan je bil lep in ni nam bilo 
Jal, da smo si ogledali ta leip ro
mantičen kotiček. Ta košček zemlje 
pod iz narodnoosvobodilne borbe 
znano Igman planino je narava po
sebno bogato obdarila. Bosna, ki 
tu v velikem curku izvira izpod 
skal, se kmalu spremeni v prelepa 
jezera, ki so polna postrvi. Seveda 
je tu tudi ribogojnica in v malem 
bifeju ob jezeru ti hitro postreže
jo s sveže pečeno postrvi jo.

Toda dosti časa ni bilo za ogled, 
kajti do Mostarja, kamor nas je vo
dila pot, je bilo še dobrih 150 kilo
metrov. Včasih je bil Mostar za 
nas Slovence precej od rok. Danes 
pa se peljemo po novi asfaltni ce
sti. V dobri uri simo bili če.z Ivan 
planino, kjer je tudi meja med Bo
sno in Hercegovino.

Iz Sarajeva v Mostar sc prispe 
tudi po ozkotirni železnici, ki se 
bo morala kmalu umakniti novemu 
času. Že nekaj let grade čeiz Ivan 
planino novo normalnotirno progo 
Sarajevo-Ploče. Trasa, na kateri je 
mnogo tunelov, mostov in viaduk
tov, je v glavnem že gotova.

Po serpentinah, ki so precej po
dobne poti čez Vršič, smo prispeli' v 
Konjic. Od tu je lep razgled na ve
ličastne s snegom pokrite _ vrhove 
Prenj planine (2123 m), Cvrsnice 
(2228 m), Cabulja (1870 m) itd^ Vrh 
Ivan planine je naravna ločnica,

Dolžni smo delovn m 
ljudem odpirati 
perspektivo
Občni zbor sindikalne po
družnice Ravne na Ko

roškem
Občni zbor sindikalne podružnice 

Ravne na Koroškem je bil isti dan 
kot občni zbor republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije. Oba zbo
ra sta bila pomemben sestanek naših 
delavcev, kjer so v razpravi rešili 
vrsto vprašanj, ki zadevajo položaj 
naših delavcev.

Osnovna tematika obeh zborov je 
bila razprava o izpopolnitvi sistema 
delitve dohodka po delu in stimu
lativnem nagrajevanju. Na Ravnah so 
zaključili, da je akord zaenkrat še 
najbolj primeren in stimulativen na
čin nagrajevanja. Šef poslovne enote 
ing. Lojze Stok je v razpravi dejal, 
da so v preteklem letu porabili 267 
milijonov dinarjev za osebne dohod
ke. Glede na višjo produktivnost 
dela pa naj bi znašal poprečen oseb
ni dohodek zaposlenega letos 42.600 
dinarjev. Seveda bo odigrala pri tem 
pomembno vlogo dobra organizacija 
dela.

Ko so razpravljali o produktivnosti 
"dela, so delavci kritizirali nereden 
Prevoz zajtrka v novo naselje, ker 
to povzroča zamujanje na delo. To
variš Lang je dejal, da se večkrat 
zavedamo svojih pravic ne pa tudi 
dolžnosti.

ObčnSga zbora se je udeležil tudi 
predsednik občinskega sindikalnega 
sveta Ravne na Koroškem Ivan 
Strmčnik, ki je med drugim čestital 
kolektivu k doseženim uspehom in 
dejal, da je izpopolnjevanje stimu
lativnega in ekonomsko delujočega 
sistema notranje delitve dohodka 
nujno vezano na nadaljnje izpopol
njevanje meril in oblik individualne 
delitve osebnih dohodkov. Akcija 
»25.000 din« je nedvomno pravilna, 
toda za povečanje dohodkov bo po
trebno najprej več narediti, dvigniti 
storilnost, poiskati notranje rezerve, 
in šele nato več deliti.

V poročilu predsednika sindikalne 
Podružnice tovariša Karla Langa je 
tudi rečeno, da današnja družba ne 
zahteva od človeka samo delo, tem
več tudi njegovo strokovno in poli
tično razgledanost. Zato so izobraže
vanju in informiranju članstva posve
tili v preteklem letu vso pozornost. 
Le visoka strokovna sposobnost in 
Politična razgledanost ter dobra or
ganizacija dela lahko pripeljejo do 
še večjih gospodarskih rezultatov in 
Lar najbolj razvijajo fizično, umsko 
tn družbeno ustvarjalnost naših de
lavcev. To je pot. ki je najbolj 
demokratična in najbolj ustreza so
cialističnim družbenim odnosom

Nato so razpravljali še o statutu 
Podjetja, 42-urnem delovnem tednu 
ter ob zaključku izvolili nov odbor 
sindikalne podružnice

V novi odbor sindikalne podruž
nice so bili izvoljeni: Rudi Eosilj, 
‘van Grabner, Pavel Kalšan, Ivan 
rdakar, Anton Pavko. Boro Stamen- 
L°vič, Rezka Sever, Fran* Šiianec in

°he Zaleteli. V nadzorni odbor pa:
Van Ciringer. Marjan Berčič in Rudi 

eenko. L. C.

kjer teče del vode v Črno morje, 
drugi del pa v Jadransko morje.

Prispeli smo do Neretve, ki je 
dolga 216 km. V starih časih sta 
bila čez Neretvo lc dva mostova. Pr
vi je stari znameniti most v Mostar
ju, ki ga je dal leta 1566 zgraditi

roke, zato najdejo vsako jutro vlaž
ne brisače. Izvir- reke Bunc je moč
no podoben srebrni jami na Capri- 
ju v Italiji, samo da je tu voda tem
na. Nato smo se odpeljali v Blagaj, 
kjer nas je zopet čakalo kosilo, z 
vinom in žganjem. Dokaj dobre 
volje smo sc vrnili v Mostar. Tn 
smo si ogledali stari del mesta, zna
meniti most itd. Ljubitelji umetnin 
in starin najdejo v Mostarju dovolj 
paše za oči in tudi fotoaparati so 
precej trpeli. Tudi ing. Žnidaršič 
je našel dovolj priložnosti za lepe 
posnetke. Mostar ima burno in pisa-

Direktor gradbenega podjetja »Vranica« v Sarajevu Miloš Žarkovic 
tolmači članom našega podjetja delo in način poslovanja njihovega

kolektiva

sultan Sulejman, projektiral pa ga je 
znani arhitekt Hajredin. Kamniti 
most je 29,4 m dolg. Najvišja višina 
nad vodo je 21 m. Pravijo, da po
leti skačejo otroci v vodo kar z mo
stu, če jim daš nekaj dinarjev. 
Drugi most pa je v Konjiču, ki ga 
je dal leta 1682 zgraditi veliki vezir 
Ahmed paša Sokolovič. Blizu Ko
njiča je tudi znano Boračko jezero. 
Jezero je zelo toplo in privabi v 
sezoni mnogo domačih in tujih tu
ristov.

V Konjiču smo se ustavili, kjer 
nas je čakal obilen zajtrk. Delno 
nova cesta nas pelje ob Neretvi v 
dolino Jablanice. Jablanica je zna
na po velikih jabolčnih nasadih iri 
najboljših jabolkih v Hercegovini. 
Podnebje v dolini Neretve je dosti 
bolj toplo, saj je bilo okrog Mostar
je že precej zeleno in cvetele so že 
prve slive in breskve, medtem ko 
je Ljubljano takrat pokrivala de
bela snežna odeja. Vozili smo se ob 
velikem jezera, ki je dolgo 32 km 
in vsebuje okrog 14,5 milijonov m3 
vode. Na nekaterih mestih je globo
ko tudi do 70 m. Llid roelekrarne Ja
blanica pa si žal nismo mogli ogle
dati.

Bližali smo se Mostarju. Vse vcli-

no zgodovino. Ko so Turki leta 1482 
okupirali Hercegovino, so kmalu 
uvedli svoj način fevdalnega gospo
darjenja. Zemljo so razdelili med 
spahije kot nagrado za vojno služ
bo:

Nad nizkimi in starinskimi hiša
mi se dvigajo v jasno nebo vitki 
minareti džamij. Kadar je semanji 
dan, se z vseh strani zgrinja v me
sto množica okoličanov. Povsod vi
diš pisane barve ljudskih noš. Tr
govine so majhne in starinske. Bili 
smo tudi v najstarejši kavarni Mo
starja.

V Mostarju kot v celi Bosni je 
polno džamij in pokopališč v sa
dovnjakih in med hišami, kjer je 
čas nagnil spomenike enega sem 
drugega tja. Ti so danes le še bežen 
spomin na minulo dobo. Mujezin še 
kliče z minareta k molitvi, toda 
vedno manj je tistih, ki poslušajo 
ta klic.

Polni vtisov smo se zvečer vrnili 
v Sarajevo.

C. L.

Skupina »muslimanov« s predsednikom upravnega odbora tov. Škuljem
na čelu

ko mostarsko polje je obdelano, 
največ je vinogradov, saj so mo
starska vina znana po vsej državi.

Okrog 12. ure smo prispeli na 
gradbišče gradbenega podjetja 
»Vranica« Mostar, kjer nas je spre
jel šef gradbišča. Po ogledu grad
bišča nas je v dvorani novega sta
diona že čakala malica, pri kateri 
ni manjkalo hercegovskih vin. I o 
izdatni malici smo se odpeljali na 
izvir reke Bitne. Tu se pod veliko 
steno nahaja muslimanski samostan. 
V posebni sobi sta groba dveh nepo
znanih muslimanskih junakov. Izro
čilo pripoveduje, da vsako noč vsta
neta in si pred molitvijo umijeta

..Gradisov vestnik"
»Gradisov vestnik« izdaja delavski 
svet podjetja Gradis. Ureja ga ured
niški odbor. Odgovorni urednik 
Lojze Čepu š. — Tiska tiskarna 
»Toneta Tomšiča« v Ljubljani — 

— Izhaja mesečno

Znameniti kameniti most čez Neretvo v Mostarju

Prisrčen sprejem 
v Sarajevo

Delegacija sindikalnega odbora našega podjetja je proti 
koncu marca vrnila obisk članom kolektiva gradbenega 
podjetja »Vranicac v Sarajevu. Pravzaprav smo s tem izpol
nili dano besedo letos januarja njihovim zastopnikom, da jih 
pridemo pogledat, kako delajo in živijo. Kako pa si v tein 
podjetju želijo izmenjave mnenj in sodelovati ja z nami, 
dokazuje že sprejem na postaji in v podjetju.

Hiteli so nam razložiti njihov način dela. Vodilni usluž
benci, vodje posameznih strokovnih služb in člani sindikal
nega odbora pa so na o sak svoj odgovor hoteli zvedeti tudi 
za naša stališča ali mnenja. Videti je, da je podjetje o trdnih 
in dobrih rokah. Pri tem sodelujejo osi in zato tudi vprašanje 
standarda ni zapostavljeno. Imajo lepa delavska stanovanja, 
predvsem samska — seveda tega je premalo, čeprav je ob teh 
skromnih danih možnostih izredno veliko storjenega. Preko 
svojih finančnih zmogljivosti pač ne morejo, podjetje pa se 
vrh tega še izredno hitro širi in opremlja.

Njihov lanski bruto produkt znaša nad 11 milijard di
narjev., zaposlujejo pa približno tri tisoč delavcev in to torej 
ni malo in je udeležba na zaposlenega izredno visoka, če 
pomislimo, da v podjetje prihajajo po večini nekvalificirani 
delavci, s katerimi imajo nemalo skrbi za izobraževanje in 
tega so se prav o zimskih mesecih sistematično lotili. Zani
mivo pa je, da si delavci to sami želijo in si prizadevajo 
napredovati in tako zboljšati svoj položaj. Nemajhna zasluga 
pri lem gre sindikalni organizaciji.

Presenetilo nas je, kako so že to prijetno vzdušje obiska 
takoj hoteli razširiti na ves kolektiv, ponudili so nam izme
njavo izkoriščanja počitniških domov, ki jilr imajo več. Ti
stega na Trebeviču so nam pokazali. Ponudili so nam tudi 
izmenjavo informacij, predvsem izmenjavo z našim časopi
som, da bi se kolektiva tako najbolje spoznala.

Sindikalne podružnice imajo v vseh delovnih enotah, za 
povezavo pa imajo sindikalni odbor. V podružnicah in v 
sindikalnem odboru pa preseneča aktivna udeležba strokov
njakov in videti je, da so za delo zagrabili, tako kot je treba.

Poleg razgovorov o izkušnjah pri delu in stališčih, kako 
si zboljšati razmere v podjetju, so nam člani kolektiva 
^Vranica« omogočili ogled nekaterih njihovih gradbišč in 
seveda tudi ogled bosenske in hercegovske pokrajine in mest. 
Lepo je tam, pokrajina je podobna naši slovenski, pa tudi 
ljudje so prisrčni in zaupljivi. Gost je pri ni ih resnično po
goščen. Zal pa je še veliko dediščine preteklosti.

Predzadnji dan smo si o Mostarju ogledali še muzej nji
hovih folklornih spomenikov — bogati in trpljenja polno 
zgodovino imajo. Pa še vesel zaključek: tam dajo veliko na 
svoje nogometaše — peljali so nas na tekmo njihovega »Že
lezničarja« s skopskim »Vardarjem«. Tekma je bila neod
ločena.

Direktorju Milošu Zarkooiču in njegovim sodelavcem in 
osem članom kolektiva pa ob tej priliki še enkrat čestitamo 
za njihov delovni polet in resnično bomo veseli, če bodo 
medsebojni stiki obeh kolektivov o bodoče širši.

GIF »Gradis« je za potrebe Sklada zgradil v Vodmatu 
tudi 40-stanovanjskib lok tipa PBM. Čeprav so bili ti mon
tažni objekti potom tiska izredno kritizirani in so bile iz
dane prepovedi na posameznih občinah, da se ta gradnja ne 
sine dalje razvjati, moramo ugotoviti, da je od vseh vselje
nih 439 stanovanj v letu 1963, ki se nahajajo v 12 objektih, 
najmanj pritožb na kvaliteto in nedostatke o opravljenih 
delih prav na omenjenem objektu.

IZ POSLOVNEGA POROČILA 
STANOVANJSKEGA SKLADA 

OBČINE LJUBLJANA-CENTER ZA LETO 1963

V dolini reke Neretve
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Eno dejanje in tri posledice
Nočni čuvaj poškodoval napadalca, da je postal invalid, zdaj mora podjetje plačevati rento

V noči od 7. na 8. januar 1960 je opravljal delavec 
D. F., zaposlen pri gradbenem vodstvu v Celju, službo 
nočnega čuvaja na gradbišču hladilnika termoelektrarne v 
Šoštanju. Pri svojem rednem nočnem obhodu je D. F. 
nenadoma zagledal, kako se mu iz teme približuje moška 
postava. Na vprašanje čuvaja, kaj hoče in kaj dela, se 
mu je neznanec brez odgovora še na dalje približeval in 
ko je prišel do čuvaja, ga je zgrabil za bundo ter mu 
odtrgal dva gumba. Čuvaj je neznanca odrinil in sam sko
čil nekaj metrov nazaj. Znova ga je pozval in vprašal kaj 
hoče, vendar mu neznanec ni nič odgovoril. Ker se je 
spet zakadil proti njemu, je D. F. pograbil v bližini ležečo 
debelo leseno lato in z njo udaril neznanca po glavi. Takoj 
je nočni čuvaj odšel k delovodji, ki je spal v bližnji 
baraki, ta pa je obvestil rešilno postajo. Neznanca so nato 
odpeljali v celjsko bolnišnico.

Naknadno so ugotovili, da je 
bil neznanec monter Hidromon- 
taže v Mariboru, ki je delal pri 
termoelektrarni v Šoštanju. Po
sledice udarca z lato so bile hude, 
saj je imel monter J. B. zmečka
no lobanjo in pretres možganov 
ter prelom desne spodnje čelju
sti in je bil v staležu bolnih od 
9. 1. 1960 do 31. 5. 1961. OZSZ Ce
lje je poškodovanega J. B. z od
ločbo I 292882 razvrstil v prvo ka
tegorijo invalidnosti in mu odme
ril invalidsko pokojnino z var
stvenim dodatkom, ker je bil 
ponesrečeni spoznan za popolnoma 
nezmožnega za svoje delo in za 
druga ustrezna dela, ki se za taka 
dela ne more usposobiti niti s 
poklicno rehabilitacijo.

© 10 mesecev zapora
Opisani dogodek je imel na

slednje posledice:
1. Nočni čuvaj D. F. je bil s 

sodbo Okrožnega sodišča v Celju 
pod opr. št. K 237/60-59 z dne 9. 
marca 1981 spoznan za krivega, da 
je storil kaznivo dejanje hude 
telesne poškodbe po členu 141/1 v 
zvezi s členom 6/II KZ in ga je 
sodišče obsodilo na 10 mesecev 
zapora. V svoji obrazložitvi ugo
tavlja sodba, da je bil poškodo
vani monter J. B. kritičnega ve
čera zelo pijan, saj je imel v krvi 
1=67 odstotka alkohola in da se je 
v takem pijanem stanju vračal 
proti svojemu stanovanju v Šo
štanju, pri čemer je zaradi pija
nosti zašel na gradbišče pri hla
dilniku. Obtoženemu D. F. kot 
nočnemu čuvaju očita, da ni ugo
tovil, da gre za pijanca, ki je le 
v svoji pijanosti silil v njega 
brez kakršnihkoli resnih ali ne
varnih namenov. Obtoženec bi ga 
namreč lahko po mnenju sodbe 
na drug način obvladal in od
stranil z nadzorovanega prostora 
in nikakor ni bilo potrebno, da 
ga je udaril z lato in to še z vso 
močjo po glavi. Kot obtoževalno 
okoliščino, ki je vplivala na od
mero kazni, je sodba upoštevala 
tudi težke posledice, ki so iz 
kaznivega dejanja nastale.

Ker je oškodovani J B. pri
glasil v kazenskem postopku tudi 
svoj odškodninski zahtevek iz 
naslova bolestnine v znesku 1 mi
lijon dinarjev in mesečno rento

14.000 din, je sodba ta zahtevek 
zavrnila na pot civilne pravde, 
ker je smatrala, da je z obzirom 
na močno vinjenost poškodovane
ga podana le delna civilna od
govornost obdolženega.

Prva tožba
2. Glede na vse to, je nato 

oškodovani J. B. s posebno tožbo 
po določilih člena 294. zakona o 
delovnih razmerjih vložil dne 11. 
julija 1961 pri Okrožnem sodišču 
v Ljubljani tožbo, s katero je 
vtoževal od delodajalca, to je na
šega podjetja, odškodnino za pre
trpeli strah in bolečine v znesku 
1 milijon dinarjev ter mesečno 
rento 14.000 din. Pri tem se je 
tožnik skliceval na kazensko sod
bo Okrožnega sodišča v Celju. V 
odgovoru na tožbo smo zavzeli 
stališče, češ da je tožnik sam 
povzročil nesrečni slučaj s tem, 
ko je v vinjenem stanju stopil na 
prostor, ki ga je nadzoroval noč
ni čuvaj in na katerega nepokli
cane osebe niso imele dostopa. 
Tudi na poziv nočnega čuvaja se 
tožnik ni ustavil in odstranil.

Po drugi strani smo pa zasto
pali stališče, da je nočni čuvaj 
prekoračil delovna pooblastila ču
vaja s tem, da se je tožnika fi
zično lotil in se ga je z napa
dom skušal otresti in ga odstraniti 
iz nadzorovanega prostora. Dolž
nost našega čuvaja je namreč bila, 
da čuva zavarovani prostor pred 
tatvinami predmetov, oziroma, da 
ne bi kdo prišel na gradbeni ob
jekt, pr.i čemer ta dolžnost ni 
vsebovala pravice preprečiai do
stopa z fizično silo ali celo z na
padom in uporabljati pri tem 
obrambna sredstva. Nočni čuvaj 
na tem delovišču namreč ni bil 
oborožen niti z orožjem, niti s 
kakršnimkoli drugim nevarnim 
predmetom. Njegova dolžnost je 
bila, da v primeru nasilnega vsto
pa tuje osebe na nadzorovani 
prostor takoj obvesti gradbenega 
delovodja oziroma organe LM. 
Ker je torej nočni čuvaj D. F. 
prekoračil ta službena pooblastila, 
je za izvršeni napad in njegove 
posledice sam odgovoren. Podre
jeno smo ugovarjali še na preti
rano višino odškodninskega zah
tevka posebno še. ker je bila po

podatkih kazenskega spisa ne
dvomno ugotovljena tudi delna 
krivda tožnika samega.

Na podlagi nadaljnjega pravd
nega postopka je izdalo Okrožno 
sodišče v Ljubljani 14. 6. 1962 pod 
opr. št. P 1400/61-17 sodbo, s kate
ro nam je naložilo plačilo 300.000 
din za bolečine ter mesečno ren
to v višini 6553 dinarjev, pri če
mer so se pravdni stroški delili 
glede na uspeh pravde,

V svoji obrazložitvi se sodba v 
celoti opira na pod 1. opisani ka
zenski spis, pri čemer se smatra, 
da je ugotovljeno, da je D. F. 
storil dejanje pri opravljanju 
službe nočnega čuvaja, torej v 
zvezi z delovnim razmerjem in 
da so za to podani razlogi iz čle
na 294. zakona o delovnih raz
merjih. Na podlagi odločbe OZSZ 
Celje, št. I 292882 je sodišče ugo
tovilo, da tožnik ni več sposoben 
za svoje ali kakršnokoli ustrezno 
delo in da je razvrščen v prvo 
kategorijo invalidnosti.

Ko presoja sodba višino tožbe- 
nega zahtevka, se opira na 
zdravniške izvide v času zdrav
ljenja tožnika in zaključi, da je 
tožnik upravičen le do 900.000 din 
za prestane bolečine, za strah in 
za *vse napore v času zdravlje
nja. Pri odmeri mesečne rente pa 
upošteva poprečje letnega seštev
ka predvidenih dohodkov tožnika 
iz rednega delovnega razmerja za 
delo, ki ga je opravljal ter prizna 
razliko med tem poprečjem in 
priznano invalidnino, kar da 
28.709 din.

Vendar je pa sodba sprejela 
stališče kazenskega spisa Okrož
nega sodišča v Celju s tem. da 
je tožnik sam izzval nasilno re
akcijo in je s tem za nastale po
sledice soodgovoren. Sodba pred
pisuje tožniku večjo krivdo in 
meni, da je to mogoče deliti in 
pripisati ,1/3 D. F., 2/3 pa tožniku 
samemu. Po takem stališču sodbe 
je pa tožnik upravičen le do 1/3 
prisojila za bolečine in prestani 
strah, torej 300.000 din in do 1 '3 
izračunanega zaslužka, od kate
rega se odšteie tožnikova invalid
ska pokojnina torej 6553 din.

Pritožbe

D. F. za dogodek in njegove po
sledice sam odgovoren, ker je 
kršil in prekoračil navodila za 
izvrševanje čuvajske službe, ki jih 
je izdalo podjetje. Zaradi tega da 
v danem primeru ni mogoče upo
rabiti določil 294. člena ZDR

Na revizijo je izdalo Zvezno 
vrhovno sodišče v Beogradu 11. 9. 
1963 pod opr. št. Rev 988/63 sodbo, 
s katero je reviziji deloma ugo
dilo s tem, da nas je obsodilo na 
plačilo odškodnine za bolečine v 
znesku 200.000 dinarjev, v ostalem 
je pa potrdilo prejšnji dve sodbi. 
Sodba se v svoji obrazložitvi ome
ji le na ugotovitev, da je prvot
no prisojeni znesek 900.000 din kot 
odškodnina za nematerialno šk 
za prestane bolečine odmerjen 
previsoko in da je po mnenju 
tega sodišča za to obliko škode 
zadosten znesek 600.000 din, pri 
čemer odpade po delitvi 2/3 proti 
1/3 na naše podjetje dolžnost pla
čila v znesku 200.000 dinarjev.

3. Z gornjimi pravdnimi postop
ki pa zadeva še ni bila zaklju
čena, ampak je komunalni zavod 
za socialno zavarovanje vložil 
najprej dne 3. 7. 1962 tožbo zoper 
nočnega čuvaja D. F. zaradi pla
čila zneska 547.593 din kot stro
ške, ki jih je imel komunalni 
zavod po njegovi krivdi za da
jatve J. B. V času zdravljenja in

nadomestila osebnih dohodkov. 
Vse v smislu določil člena 79. 
uredbe o financiranju socialnega 
zavarovanja.

Naknadno je komunalni zavod 
razširil to tožbo tudi zoper naše 
podjetje, vendar smo se tej raz
širitvi tožbe uprli. Zaradi tega je 
komunalni zavod vložil zoper na
še podjetje samostojno tožbo iz 
istih razlogov in v smislu določil 
člena 294. zakona o delovnih raz
merjih in drugega odstavka čle
na 185. zakona o organizaciji in 
financiranju socialnega zavaro
vanja. Tej tožbi smo se z odgovo
rom na tožbo uprli, ker je zahte
vek tožeče stranke zastaran, ker

je na podlagi uvodoma citirane 
kazenske sodbe in pod 2 opisane 
civilne pravde ugotovljena odgo
vornost našega delavca D. F le 
do 1/3 in je torej odškodninski 
zahtevek nad to višino neupravi
čen. Istočasno smo pa ugovarjali 
obstoju dveh pravd, ker komu
nalni zavod svoje samostojne 
tožbe zoper nočnega čuvaja D, F. 
še ni umaknil.

Ker je ta pravda še tekoča, o 
njenem izidu še ni mogoče po
ročati. Sestavek pa kaže, kakšne 
posledice ima lahko nepremišlje
no dejanje kakega člana delovne
ga kolektiva.

K.

Zoper to sodbo se je tožnik 
pritožil, češ da je delitev krivde 
nepravična in da mu je s sodbo 
prenizko priznana renta in od
škodnina za bolečine, pritožilo 
se je pa tudi naše podjetje iz 
istega razloga, kot smo ga že za
stopali v odgovoru na tožbo, češ 
da je tožnik zaradi svojega rav
nanja sam odgovoren za dogodek 
in posledice in da sta višina ren
te ter odškodnina za bolečine 
pretirana.

Vrhovno sodišče SRS je s svojo 
sodbo z dne 2il. 12. 1962 obe pri
tožbi zavrnilo in potrdilo sodbo 
sodišča I stopnje.

Zoper to sodbo je vložilo naše 
podjetje revizijo na Zvezno vr
hovno sodišče, pri čemer smo za
stopali stališče, da je nočni čuvaj Udeleženci tečaja za vodje kadrovskih služb

V mesecu marcu 1964 je izvršilo 
podjetje skupni mesečni plan s 
140 '%, gradbena dela s 14? %, obrt
niška dela pa s 11? %.

Letnega skupnega plana je izvrše
no 18,3? % ali za 6.96 % več, kot je 
planirano, letnega gradbenega pla
na je izvršeno 15,49°/« ali 4,99‘°/o 
več, kot je planirano, letnega pla
na obrtniških del pa je izvršeno 
18,?5 °/e ali za 2,84 več, kot je pla
nirano za to obdobje.

Pri realizaciji je upoštevana vred
nost 93 milijonov din gradbenih 
del, ki jih je opravilo gradbišče 
Skopje. Ta dela v Skopju niso za
jeta v letošnjem planu podjetja.

Podrobnejši podatki so razvidni 
pri obdelavi posameznih enot in iz 
posebne tabele.

b) Uspeh gradbenih enot

Gradbišča so kot celota izvršila 
mesečni skupni plan 144 •/§, grad
beni plan 156 •/•, obrtniška dela pa 
ll?®/e.

Skupni letni plan pa so gradbi
šča izvršila 16,18 •/• ali 4,92 •/• več 
kot je planirano, gradbeni letni plan 
15,42 •/« ali 5,54 ®/e več, kot je plani
rano, in obrtniška dela 18,?5 •/• ali 
2,84 ®/« več, kot je planirano za to 
obdobje.

Mesečni gradbeni plan so pre
segla vsa gradbišča razen Kranja, 
ki je doseglo komaj 8? % mesečnega 
gradbenega plana. Odstotek prese
ganja gradbenega plana pri ostalih 
gradbiščih se giblje od 11 •/« do 90 %>. 
Podrobnejši podatki preseganja pla
na za posamezna gradbišča so raz
vidne iz tabele.

Pri planskem barometru za fe
bruar 1964, ki je bil objavljen v 
Gradisovem vestniku št. ?2, je na

stala pri prepisovanju besedila po
mota pod »B« — uspeh gradbenih 
enot — pri gradbišču Koper se 
mora pravilno glasiti, da je grad
bišče Koper preseglo mesečni grad
beni plan za 32? % in ne za 3 2? %, 
kar s tem popravljamo in prosimo, 
da vzamete to z razumevanjem na 
znanje.

A Gradbišča:

Planski pokazatelji

Realizacija v °/o 
za marec 1964 — 
komulativno

Letni plan:
a) skupna dela

b) za gradb. 
dela

c) obrtniška 
dela

Produktivnost 
marca 1964

Planski barometer za marec 1964
Gradis Gradbišča Gradbišče G-radbišee Gradbišče Gradbišče Gradbišče Gradbišče Gradbišče Gradbišče

skup. dela 
gradb. dela 
obrt. dela
plan v “/e 
realiz. v •/« 
+ — v «/«
plan v °/e 
realiz. v */• 
+ — v «/«
plan v °/o 
realiz. v °/e 
+ — V «/e

plan
realizacija

skupaj skupaj Ljubljana Maribor Colji: Jesenice Haviie Zalog Koper Kranj

140 144 118 142 151 170 149 92 207 53
147 156 141 156 155 183 154 111 190 87
117 117 .99 209 143 56 132 52 245 28

11,41 11,26 12,5 12 10 10 10 12 10 11
18,37 16,18 • 14,8 17 15,1 17 14,9 11,1 20,7 5,7

+ 6,96 + 4.92 '+ 2,3 + 5 + 5,1 + 7 + 4,9 -0,9 + 10,7 — 5,3

10,50 9,88 7 12 10 10,3 10 12 10 6,6
15,49 15,42 10,2 15,3 15,5 18,9 15,4 13,3 19 6,9

+ 4.99 + 5.54 + 3,2 •+ 3,5 + 5,5 + 8,6 + 5,4 + 1.3 + 9 '+ 0,3

15,91 15,91 30 12 10 8,1 10 12 10 20,5
18,75 18.75 29,8 24,9 14,3 4,5 13,2 6,2 24,5 5,7

4- 2 84 4- 2 84 -0,2 + 12,9 + 4,3 -3,6 + 3,2 -5,8 + 14,5 — 14,8

644 514 556 581 376 559 590 489 380 314
908 913 686 724 744 1410 1096 585 884 318

c) Uspehi obratov
Obrati so kot celota izvršili me

sečni plan 132 •/«, letnega plana pa 
so dosegli 15,63 6/e ali za 3,78 */« več, 
kot je planirano za to obdobje. 
Mesečni plan so presegli vsi obrati, 
razen SPO Ljubljana, ki je dosegel 
le 94 “/• mesečnega plana. Odstotek 
preseganja plana se giblje od 1—62.

Podrobnejši podatki ostalih plan
skih pokazovalcev so razvidni iz ta
bele.

B Obrati:

Realizacija pla
na v «/o za ma
rec 1964 — 
komulativno

Letni plan v °/o

Produktivnost 
za mare 1964

Skupaj SPO
Ljubljana

plan v «/o 
realiz. v °/o 
+ — V Vo
plan
realizacija

11,85 7
15.63 6.5

+ 3,78 — 0,5

1191
1398

2139
2119

KO
Ljubljana

13
17,3 

+ 4,3

1045
1125

KO
Maribor

LO
Šk. Loka

OGP
Ljubljana

Projektivni
biro

137 . 162 141 101

15
20,6 

+ 5,6

15
24,3 

+ 9,3

12
17,5 

+ 5,5

25
25,2 

+ 0,2

1214
1401

1081
1562

1010
1506

1309
1546
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Stanovanja na šalari so 
naj cenejša ali pa vsaj 
med naj cenej Šimi v Slo
veniji — kvadratni me
ter s komunalnim pri
spevkom vred pride na 
80 tisoč dinarjev

Pritlične vrste montažne hiši
ce na Šalari v Kopru so že lani 
pozročile precej »hrupa«: ne
morda zato, ker bi bile izdelane 
slabo, marveč ravno nasprotno — 
zaradi svoje izredno nizke cene. 
Dvosobno stanovanje z vsemi 
pritiklinami (predsoba, kopalnica, 
kuhinja z jedilnim kotom, shram
ba in veranda) je lani prišlo na
2.283.000 dinarjev, trisobno pa na'
2.780.000 din. Pri tem velja po
vedati, da stanovanja v teh mon
tažnih hišicah niso nikakršni 
»kurniki«, saj« ima dvosobno 
okrog 55 m2 neto površine, tri
sobno pa še 10 m2 več kot dvo
sobno.

V čem so to-rej »skrivnosti« 
tega nedvomnega uspeha, saj ve
mo. da so že lani takšna stano
vanja, zgrajena v klasičnih sta
novanjskih blokih, veljala od 5 
do 6 milijonov, v stolpnicah pa 
še več? In pri tem je treba upo
števati, da so. to zares udobna 
stanovanja, bolje rečeno — kom
fortna stanovanja, z vgrajenimi 
omarami ( v predsobi), z infra- 
pečjo v kopalnici, normalno ko
palno kadjo, parketom v sobah, 
velikim bojlcrjean v kuhinji, s 
švedsko kuhinjsko opremo na 
trdo gorivo in elektriko, pomi
valnim dvojnim koritom in celo 
vrsto podobnih prednosti. Kako 
to, da so stanovanja na Šalari 
tako poceni, ko pa v Sloveniji 
skoraj ne dobiš dvosobnega sta
novanja v bloku, ki bi veljalo 
manj kot 4 milijone din?

Nedvomno je ena osnovnih 
prednosti teh lepih, prijetnih sta
novanj že v sami tehnični zasno
vi gradnje. Kot rečeno — stano
vanjski objekti so montažni — 
in to je že prva velika prednost. 
Montažne so predelne betonske 
stene (izdelane v Kopru), mon
tažna so okna in vraita (izdelek 
obrata v Škofji Loki), glavne 
stene pa so iz betonskih zidakov 
(izdelane v obratu gradbenih 
polizdelkov v .Ljubljani). Isto ve
lja tudi za dimniške tuljave in 
strešne elemente — vse je iz be
tonskih prefabriciranih elemen
tov. Če dodamo še to, da je izkop 
temeljev minimalen (hišice so 
pritlične), da odpade gradnja v 
nadstropjih — imamo tu spet 
novo prednost.

Druga nedvomna prednost teh 
objektov pa je v specializaciji 
graditeljev. Že lani so v Kopru 
uvedli specializacijo ljudi, ki so 
gradili te stavbe. Tako so eni 
delavci gradili samo drvarnice, 
drugi vgrajevali podboje in okna, 
tretji polagali terazo-tlak, četrti 
samo zidali in tako dalje. S tako 
specializacijo so ljudje dosegli 
neverjetno spretnost. V nekaj 
mesecih so se delavci tako izu
rili, da so v poprečju presegali 
norme za 30 odstotkov, nekateri 
pa celo 50 do 70°/o in tudi več. 
Zanimivo je, da so se na prvih 
stanovanjih mučili s postavlja
njem strehe polnih 6 ur, na zad
njih objektih pa so postavili po
polno streho nad enim stanova
njem že v 40 minutah. Nedvom
no ta podatek dovolj jasno priča, 
kolikšno spretnost lahko doseže 
delavec v kratkem času s speci
alizacijo. Sicer je pa zanimivo 
tu(Ji to, da je celo naselje (Ša-

Prednost specializacije 
in montaže

lara II s 166 stanovanji) lani po
prečno gradilo le 82 delavcev, 
pri čemer so všteti tudi delavci, 
ki so delali elemente v betonar
ni. In teh 82 delavcev ni zgra
dilo samo 166 novih stanovanj, 
marveč je zgradilo tudi vse po
trebne komunalne naprave. Še 
največ pa pove o visoki produk
tivnosti v tem naselju podatek, 
da so za eno trisobno stanovanje 
s komunalnimi objekti vred po
rabili po 14000 delovnih ur (brez 
komunalij le 1200 ur). Na kva
dratni meter stanovanjske povr
šine so v teh objektih porabili 
okrog 25 delovnih ur. Nedvomno 
je to izreden uspeh in zelo viso
ka storilnost. Za primerjavo naj 
povemo, da porabimo v klasični 
gradnji na kvadratni meter sta
novanjske površine od 35 do 40 
delovnih ur, v znanem montaž
nem sistemu zagrebškega pod
jetja »Jugomont« pa okrog 28 de
lovnih ur.

Seveda pa s tem še niso izčr
pane vse možnosti te napredne 
gradnje. Pomisliti moramo na
mreč, da precej betonskih ele
mentov prevažamo iz Ljubljane 
v Koper — tako na prjmer be

tonske zidake. Prevoz teh ele
mentov pa podraži ceno izdelkov 
skoraj za 100 odstotkov. Tako npr. 
stane betonski zidak v Ljubljani 
90 din, v Kopru pa mu prevoz 
»doda« še 80 dinarjev — skupno 
velja torej tak zidak v Kopru 
170 dinarjev. Ker gre za eno sta
novanje poprečno po 500 takih 
zidakov, bi lahko samo z zidaki
— če bi jih delali v Kopru — 
pocenili stanovanje še za nadalj
njih 40.000 din. Če bi v Kopru 
delali še betonske strešne ele
mente, bi to dalo novo pocenitev
— kakih 60.000 din. Samo pri teh 
elementih bi se lahko torej 
zmanjšala cena na stanovanje za 
kakih 100.000 din. Seveda pa je 
treba pri tem zelo jasno pouda
riti, da bi bile kakršne koli in
vesticije v nove gradbene stroje 
v Kopru smotrne in upravičene 
le v tem primeru, če bi imela ta 
gradnja dovolj dolgo in jasno 
perspektivo za obdobje več let. 
Še večje serije kot doslej — 
vsaj po 200 novih stanovanj let
no — to je pravzaprav glavni 
»adut«, ki bi lahko dal največje 
prihranke in tudi največje po
cenitve.

Sindikat bo podpiral napore 
za višjo storilnost

Tovariš Drago Vidovič je d Ko
pru že nekaj mesecev predsednik 
sindikata. Vprašali smo ga, kaj 
dela sindikat in v kam bo pred
vsem letos usmeril svojo glavno 
dejavnost.

»Naloga sindikata bo predvsem, 
da podpre tista prizadevanja, ki 
jih kaže tudi vodstvo podjetja 
kakor tudi ostale družbeno-politič- 
ne organizacije, zlasti Z K. Pred
vsem bo v letošnjem letu sindi
kat še bolj podprl in razvijal 
napore, da še bolj povečamo pro
duktivnost. To bomo skušali do
seči zlasti s specializacijo, z 
uvedbo norm in akordov na celi 
črti in še z nekaterimi drugimi 
prijemi. V Kopru smo že lani ze
lo na široko uvajali specializacijo 
ljudi, kakor tudi norme. Letos pa 
bi šli še korak naprej: uvedli bi 
norme tudi pri delih na cesti, o 
transportu, pri pripravljalnih de
lih in še kje.«

Tovariš Vidovič je v razgovoru 
nato poudaril, da je že doslej 
specializacija dala zelo koristne 
rezultate. Po eni strani se namreč 
ljudje vedno bolj in bolj privaja
jo na svoje delo, posta jajo resnič
ni mojstri, pravi specialisti svo
jega dela in s tem seveda dvigajo 
produktivnost. izboljšujejo pa 
tudi svoje osebne dohodke.

»Letos smo precej izboljšali 
osebne dohodke«, je nadaljeval 
tovariš Vidovič. »Mislim namreč 
na tisti minimum 25.000 din. To 
res sicer ni dosti denarja, vendar 
pa je treba tudi ta denar zasluži
ti. Prav zato pa imamo tu ob
jektivne norme. Že precej časa 
opažamo, da bomo z normami ze
lo točno ugotavljali in tudi na
grajevali produktivnost oziroma 
delo. Tako ne bo več mogoče, da 
bi se nekdo skrival za drugimi 
oziroma da bi živel na račun de
la drugih,< je zaključil \idooič.

V Kopru: predvsem 
stanovanja
Lani dograjenim 166 sta
novanjem se letos pridru
žuje 62 novih stanovanj, 
verjetno pa jih bo še en
krat toliko

Kolektiv »Gradis« v Kopru, Ki 
je zadnja leta dogradil več sto 
metrov nove koprske luke in je 
začel lani graditi novo veliko 
stanovanjsko naselje pritličnih 
montažnih hišic na Šalari ob 
Vanganelski cesti, bo letos po
svetil vse sile nadaljnji izgrad
nji tega stanovanjskega naselja.

Lani je v bližini tovarne »To- 
Inos« ob Vangalski cesti zraslo 
veliko novo naselje — Šalara TI. 
Tu je naše podjetje zgradilo 166 
stanovanj — dvo- in trisobnih. 
Kot smo svojčas že pisali, so to 
pritlične montažne vrstne hišice, 
v glavnem je v enem objektu 
10 ali pa 14 stanovanj. Lani in 
deloma v prvih mesecih letoš
njega leta je bilo vseh 166 sta
novanj naselja Šalara IT dogra
jenih. Zadnja stanovanja bodo 
dokončana pred letošnjim prvim 
majem, tako da se bodo srečni 
stanovalci lahko že v kratkem 
vselili.

Te dni pa je v neposredni bli
žini tega novega naselja oživelo 
še eno veliko gradbišče — Šala
ra III. Gre za 62 novih stanovanj, 
enakih kot so na Šalari II. Teh 
62 novili stanovanj so Koprčani 
že začeli graditi ali pa bodo v 
nekaj dneh pričeli z gradnjo no
vih objektov. To bo v letošnjem 
letu — ali bolje rečeno v prvi 
polovici letošnjega leta glavno 
gradbišče koprskega »Gradisa«. 
Seveda je velika verjetnost, da 
teh 62 novih stanovanj ni do
končna številka. Po izjavah vod
stva v Kopru smemo pričakovati 
letos še 62 stanovanj, tako da bo 
letos na Šalari til zraslo skupno 
124 novih stanovanj. Če prište
jemo še lani dograjenih 166 sta
novanj, potem vidimo, da je v 
tem novem naselju Kopra zraslo 
skupno več kot 500 novih, sodob
nih stanovanj.

Seveda pa s tem še ni izrečena 
zadnja beseda v Kopru, namreč, 
ni še konec gradnje teh prikup
nih stanovanjskih objektov, ki 
so si v kratkem času enega leta 
pridobili nič koliko pristašev in 
tudi dobro prestali ognjeni krst 
v dveh zimah. Verjetno bo z le
tošnjimi novimi objekti Šalara 
dobila dokončno podobo — ali pa 
bo v takšnem obsegu ostala vsaj 
še nekaj let. Zato pa smemo pri
čakovati, da bodo investitorji v 
Kopru — zlasti stanovanjski 
sklad — že v letu 1965 nadalje
vali z gradnjo teh stanovanjskih 
liiš kje drugje, verietno na Mar
kovem hribu, kjer hi naselje ta
kih hišic prav lepo zraslo na 
raldo dvigu ienih pobočjih.

Skratka, letos bo okrog 200- 
članski kolektiv v Kopru vse 
svoje sile usmeril na veliko 
gradbišče na Šalari. S tem pa se
veda ni rečeno, da drugih del ne 
bo.

0 vrednostih betona
Pri sodobnih gradnjah je beton 

najbolj razširjeno gradivo, saj ga 
praktično uporabljamo za vse 
nosilne konstrukcije pri nizkih 
in visokih gradnjah.
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Lastnosti betona niso stalne, 
ampak se spreminjajo in so od
visne od trdnosti vseh treh bi
stvenih sestavin betona, kar nam 
narekuje, da stalno kontroliramo 
kviliteto betonov in njihovih 
sestavin.

Ena najpogostejših preiskav 
betona je preiskava njegove trd
nosti z betonsko kocko in skle- 
rometrom. Te preiskave nam 
povedo, ali je bil beton, ki smo 
ga pripravili za vgraditev v kon
strukcijo, pravilno pripravljen, 
vgrajen in negovan in če je do
segel predpisano marko betona, 
to se pravi, predpisano trdnost.

Obdelava lanskoletnih sklero- 
metričnih preiskav betonskih 
kock nam je dala zanimive re
zultate, ki so prikazani v dia
gramu.

Iz diagrama je razvidno, da so 
v vsem podjetju dosežene po
prečne trdnosti prav dobre. Ne 
moremo pa to trditi za posamez
ne enote. Ker so bili cementi v 
lanskem letu z eno samo izjemo 
dobri, lahko trdimo, da je vzrok 
za nižje trdnosti betona v edini- 
ci Maribor predvsem v nepravil
ni sestavi mineralnega agregata. 
Seveda niso tudi najboljše previ
soke trdnosti, saj je bilo treba 
neenakomerne sestave mineral
nega agregata dodajati več ce
menta, kot bi bilo potrebno, da 
bi se dosegla normalna trdnost 
betona.

V letošnjem letu bosta pričela 
z delom dve novi, moderni be
tonarni v Ljubljani in v Mari
boru. kar bo prav gotovo izbolj
šalo kvaliteto vseh ograjenih be
tonov pri teh dveh edinicab.

ing. Šarcelj

MALI INTERVJU

V Kopru sem se 
udomačil

Polde Torkar je že star gradisovec. 
Kdor je že od leta 1946 v našem ko
lektivu, tako kot tovariš Polde, se že 
lahko včasih nekoliko pobaha. Doma 

’ je iz Kneže pri Tolminu, vendar je 
vsa povojna leta preživel v drugih 
krajih: Na Jesenicah, nekaj časa v 
Ravnah in od leta 1955 v Kopru.

Tovariš.Torkar je bil pravzaprav še 
otrok, ko so ga Italijani, starega ko-1 
maj 16 let, vtaknili v vojaško suknjo. 
Toda ob razsulu Italije leta 1943 se je 
hitro znašel: poiskal si je pot v za
vezniške vrste, med protifašistične 
borce. Kot zaveden Slovenec se je pri« 
javil v prekomorsko brigado in preko 
Korčule je prišel v partizanski uni
formi na osvobojeno ozemlje.

»Kje ste se borili kot partizan?«, 
sem ga pobaral,

»V prvi diviziji 3. k raj iške brigade. 
Bil sem sprva mitraljezec, pozneje sem 
dosegel čin vodnika«, je odvrnil.

Povedal je. da je kot partizan pre
živel v letih 1944 in 1945 vse hude bo
je za Beograd in na sremski fronti. 
Marsikaj težkega in hudega je doživel 
v tistih časih, dvakrat je bil tudi ra
njen v nogo, Vendar ne hudo.

»Najhujši boji so bili oktobra 1944, 
ko smo osvobajali Beograd«, je pripo
vedoval. »Takrat je padlo veliko naših 
borcev, še več pa seveda Nemcev. 
Švabi so se borili za vsako ped. za 
vsako hišo. Naša brigada je pritiskala 
od avtokomande proti Terazijam, kjer 
so se Nemci krčevito branili. Pozneje 
so jim prišli Rusi za hrbet in tako smo 
jih stisnili v klešče.«

V razgovoru je še dodal, da je bilo 
na sremski fronti zelo hudo tudi v 
okolici Fruške gore, kjer so se Nemci 
utrdili in skušali obdržati svoje polo
žaje za vsako ceno

»In kako se počutite zdaj v Kopru?«
»O. tu sem se kar dobro udomačil. 

Iz Kopra ne grem več nikamor. V 
Bertokih imam stanovanje, ki ga delim 
še z nekim tovarišem.«

»Kako pa zaslužek?«
Povedal je, da prejema kot kvalifi

ciran tesar 160 dinarjev na uro, vrhu 
tega dobiva za stalnost najvišji doda
tek — štiri tisočake na mesec.

, Pogovarjala sva se še o tem in onem. 
Omenil je, da ga zadnja leta^ vse bolj 
»zvija« revma. Dvakrat je že bil na 
zdravljenju v Valdoltri. »Zato tudi ne 
morem več delati nadur. Me preveč 
boli v hrbtu. V življenju nisem »fušal« 
še niti ene ure«, je razlagal.

»Kako pa vam je kaj všeč življenje 
v Kopru? Je tu dovolj zabave?«

»O, to pa to, priložnosti za zabavo je 
več kot dovolj. Samo če imate dovolj 
— soldov,« se je nasmehnil.

Segli smo tovarišu Torkarju v roko 
in mu zaželeli mnogo uspeha in zado
voljstva v našem kolektivu.
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Pri nas 12, v ZRN pa 112 
atenskih mešalcev

Bilten za gradbeništvo od
kriva zanimive podatke

Večkrat slišimo na rovaš gradbeništva očitke, češ da 
je pri nas v gradbeništvu produktivnost zelo nizka. Ta 
očitek v precejšnji meri seveda drži, vendar pa se mo
ramo takoj vprašati, zakaj je pri nas produktivnost tako 
nizka. Prav gotovo je eden glavnih vzrokov za nizko 
produktivnost v pomanjkanju sodobne mehanizacije, v 
pomanjkanju modernih gradbenih strojev. Brez sodobnih 
strojev in dobre organizacije si ni mogoče misliti visoke 
produktivnosti.

Iz podatkov državnega biltena za dokumentacijo v 
gradbeništvu povzemamo, da v naši državi dosegamo v 
klasični gradnji komaj 66 %> produktivnosti, ki jo dosega 
gradbeništvo v CSSR. Še precej slabši pa so rezultati, 
če se primerjamo z najnaprednejšimi, tehnično visoko 
razvitimi državami. Za primer naj navedemo, kakšno je 
stanje glede mehanizacije pri nas in v ZR Nemčiji.

Na 1000 gradbenih delavcev pride v Jugoslaviji 12 
betonskih mešalcev, v Nemčiji pa 112. Stolpnih žerjavov 
pride pri nas na 1000 delavcev 1,1, v Nemčiji pa 11. Na 
1000 delavcev imamo v Jugoslaviji 1,2 bagra, 1,2 buldo
žerja in 13 lahkih dvigal, v Nemčiji pa 12 bagrov, 6 
buldožerjev in 36 lahkih dvigal. To je samo nekaj skopih 
podatkov, ki pa so menda dovolj značilni, da k njim ni 
potreben nikakršen komentar. Če pa bi delali primer
jave pri drobnih gradbenih orodjih in strojih, bi bil 
rezultat za nas nedvomno še precej slabši.

Posebno poglavje pri nas pa je starost strojev. Ne
katera večja gradbena podjetja so pri nas sicer še 
kolikor toliko dobro opremljena, toda kaj to zaleže, ko 
pa je večina strojev zastarelih. S starim strojem pa se
veda ni mogoče doseči takih učinkov in s tem takšne 
produktivnosti, kot z novim. Znano je, da stroji v grad
beništvu hitreje zastarevajo, ker so izpostavljeni vsem 
vremenskim neprilikam (dež, megla, sneg, veter, vročina 
itd.), medtem ko so v tovarnah stroji proti vsem tem 
pojavom zaščiteni. Razen tega pa spričo hitrega razvoja 
tehnike v svetu danes stroji v nekaj letih zastarijo ne 
samo fizično, marveč tudi moralno. Stroj, ki je bil pred 
3 ali 4 leti še modern, je pri današnjem hitrem razmahu 
tehnike že zastarel, 10 let star stroj pa je lahko že samo 
zabstaro železo.
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Zgoraj levo: Predelne stene v hišicah na Šalari v Kopru betonirajo »na licu mesta«. Na sliki Drago Koren in Janez 
■ ooltar s skupino. Zgoraj desno: Avgust Vudrinčič in Mi*an Horvatin na gradbišču v Kopru. — Sredi levo: Šef
poslovne enote Koper Bernard Gabrijelčič, delovodja Kare! Flaihtinger in predsednik sindikalne podružnice Drago 
Vidovič - Sredi desno: Zidarja Jože Nemec in Mario Monta rdi n na zaključnih delih na Šalari. — Spodaj levo: 
red nedavnim je bilo na Pohorju posvetovanje gradbenih podjetij Slovenije o 42-urnem delovnem tednu. Seminarja 

so se Udeležili tudi predstavniki našega podjetja. — Spodaj desno: Tokrat je tudi sekretarju našega podjetja pošla sapa.
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Enotnost in tesna povez most med našimi poslovnimi enotami 
se očitno demonstrira tudi na zasedanjih DSP
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IZ RAVEN
»Če greš na kosilo v menzo, me vzemi s seboj.«
»Ne morem, saj vidiš, da je prostora samo za enega.« KDO GA BO ZBUDIL?

STROGO POV 
»Si že slišal?«
?
»Samo pazi, da ne pride v Gradisov vestnik!«


